
 تي��م دانش آم��وزي اي��ران در س��ي و پنجمي��ن المپي��اد جهاني 
زيست شناسي ۲۰۲۴ قزاقستان، ۲ طلا و ۲ نقره كسب كرد. 

 معاون برنامه ريزي اداره كل داروي س��ازمان غذا و دارو با اش��اره به 
كمبود جهاني انسولين قلمي نووميكس  گفت: بخشي از انسولين هاي 

قلمي مورد نياز بازار از مسير واردات تأمين مي شود. 
 معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش گفت: نتايج نهايي 
ارزيابي تكميلي آزمون استخدامي دبير و هنرآموز در مرداد ماه اعلام 

خواهند شد. 
 معاون برنامه ريزي، مالي و پشتيباني سازمان تأمين اجتماعي گفت: 
بيش از ۴۰۰ هزار نفر از زنان و دختران خانه دار تحت پوشش خدمات 

متنوع سازمان تأمين اجتماعي قرار دارند. 
 مدير كل ارزياب��ي و تعالي خدمات معاونت درمان س��ازمان تأمين  
اجتماعي گفت: روزانه ۱/۵ ميليون مراجعه سرپايي و ۱۵ هزار مراجعه 
بس��تري س��هم بخش درمان تأمين اجتماعي در نظام سلامت كشور 

است. 
 جرايم نقدي من��درج در مف��اد ۱۰ ت��ا ۱۳ قانون ش��كار و صيد با 
پيشنهاد معاونت محيط زيست طبيعي و تنوع  زيستي سازمان حفاظت 
محيط زيست به وزارت دادگستري طي مصوبه هيئت وزيران افزايش 

يافت. 
 معاون اقتصادي سازمان بازرسي به بازرسي امور نيرو مأموريت داد 
تا وضعيت ذخاير آبي س��دهاي كش��ور و توليد برق را به طور مستمر 

رصد كند. 
 معاون اجتماعي و پيشگيري از وقوع جرم دادگستري استان تهران 
گفت: بيش از ۲ هزار و ۵۰۰ عنوان مجرمانه احصا شده كه هزار و ۸۰۰ 

عنوان آن در دادگستري و اداره زندان ها ثبت شده است. 
 معاون درمان وزير بهداش��ت از توزيع س��الانه ۱۰ هزار پزشك در 
مناطق محروم در طول دو سال گذشته خبر داد و گفت: ۳ هزار نفر از 

اين پزشكان، متخصص هستند. 
 مدير عامل اتحاديه حمل و نقل مسافر شهري اعلام كرد: تاكنون بالغ 
بر ۴۵۰ هزار نفر از والدين درخواس��ت خود را در سامانه پايش ناوگان 

دانش آموزي »سپند« ثبت كرده اند. 

آتش سوزي منطقه خائيز
 از مزرعه كشاورزي شروع شد

معاون محيط زيس�ت طبيعي و تنوع زيس�تي س�ازمان حفاظت 
محيط زيس�ت گفت: گزارش هاي اوليه نش�ان داد كه آتش سوزي 
منطقه خائيز از يك مزرعه كش�اورزي كه ته مانده محصولاتش را 
آتش زده بود، شروع شد؛ اكنون در حال برآورد خسارات هستيم. 
مع��اون محيط زيس��ت طبيع��ي و تنوع زيس��تي س��ازمان حفاظت 
محيط زيس��ت به خبرنگار محيط زيست گفت: سه ش��نبه عصر يعني 
۱۹ تيرماه آتش سوزي اتفاق افتاد، بر اساس گزارش هاي اوليه كه بالاي 
۵۰ درصد تأييد شده است، نش��ان مي دهد آتش سوزي از يك مزرعه 
كشاورزي كه ته مانده هاي كشاورزي را آتش زده بود، به طبيعت سرايت 
كرد، بخشي كه ابتدا آتش گرفت، خارج از مناطق حفاظت شده خائيز 
بود، اما با توجه به اينكه آنجا منطقه اي ا س��ت كه پوشش علفي زيادي 
دارد، مخصوصاً در سال هايي كه بارندگي خوب باشد، وقتي كه علف ها 
خشك مي شوند، عامل خوبي براي آتش سوزي هستند و در اين شرايط 
آتش سريع منتشر مي شود و چون وزش باد هم زياد بود، آتش سريع 

گسترش يافت و وارد منطقه حفاظت شده خائيز شد. 
حسن اكبري افزود: ابتدا نيروهاي محيط زيست از دو استان خوزستان و 
كهگيلويه و بويراحمد وارد عمل شدند تلاش كردند، آتش را مهار كنند، 
اما چون باد ش��ديدي در منطقه مي وزيد و از طرفي علوفه هاي فصلي 
هم شرايط را براي گسترش آتش سوزي مساعد كرده بود؛ آتش سريع 
گسترش يافت و در آن شب مهار نشد بلافاصله از وزارت دفاع و مديريت 
بحران كش��ور براي تأمين بالگرد و هواپيم��اي آبپاش كمك گرفتيم، 
چون آتش سوزي خيلي س��ريع به ارتفاعات سرايت كرده و دسترسي 
به آن مناطق دش��وار بود و نيروهاي امدادي بايد مسيري را پياده روي 
مي كردند، از طرفي هوا هم خيلي گرم بود، باعث مي شد آنهايي كه براي 

اطفا مي رفتند، خسته باشند و كارايي چنداني نداشته باشند. 
وي اظهار داش��ت: روز چهارشنبه )۲۰ تيرماه( بيش��تر وقت ما صرف 
پيگيري تأمي��ن بالگرد و هواپيما ش��د تا اينكه نهايتاً ه��م هواپيماي 
ايليوشين كه به صورت موردي در آتش س��وزي ها به كمك ما مي آيد  
و بالگرد آماده شد، اما چون سطح آتش س��وزي گسترش زيادي پيدا 
كرده بود، كار خيلي سخت بود، از طرفي ش��رايط هم براي مهار آتش 
دش��وار بود مثلًا برخي از س��اعات بالگرد امكان پرواز نداش��ت، چون 
شدت وزش باد زياد بود، برخي ساعات دماي هوا در محل فرودگاهي 
كه هواپيما مستقر بود، به بالاي ۵۰ درجه مي رسيد كه در اين شرايط 
هم از نظر فني هواپيما امكان پرواز نداش��ت، اما با همه مشكلات چند 
سرويس آبپاشي با هواپيما صورت گرفت، تعداد زيادي از نيروها هم با 
بالگرد هلي برد ش��دند، همچنين از همكاران منابع طبيعي، همياران 

محيط زيست، هلال احمر و برخي جوامع محلي به كمك ما آمدند. 
وي ادامه داد: چون س��طح آتش س��وزي، دماي هوا، وزش باد، شرايط 
منطقه و انباش��ت علوفه فصلي شرايط را دش��وار كرده بود، از اين رو از 
همكاران س��پاه كمك گرفتيم و در نهايت با بس��يج نيروها  كه شايد 
بيش از ۵۰۰ نفر بودند، توانستيم آتش سوزي را مهار كنيم. بعد از مهار 
آتش، نيروهاي كمكي از منطقه خارج شدند، اما نيروهاي محيط زيست 
همچنان در منطقه حضور دارند تا اگر آتش��ي در تن��ه درختي يا زير 
بوته اي باقي مانده باشد، گس��ترش پيدا نكند، البته لحظه اي كه آتش 
مهار شد، باز هواپيماي ايليوشين براي اطمينان از خاموش شدن آتش 

آبپاشي انجام داد تا كامل خاموش شود. 
اكبري تصريح كرد: البته بيشتر پوشش منطقه علوفه فصلي است، اما 
درختان ارزشمندي هم بودند كه طعمه آتش شدند؛ اميدواريم برخي 
از آنها بتوانند با بارندگي احيا شوند، اما قطعاً خسارت بالايي به منطقه 

وارد شده و در حال برآورد هستيم. 
وي در پاس��خ به اينكه گفته ش��ده ۴۰ ت��ا ۵۰ درصد منطق��ه از بين 
رفته است، گفت: براي گفتن اين عدد زود است اول بايد بررسي كنيم 

كه در حال انجام آن هستيم. 
اكبري درباره آبپاش��ي با هواپيم��ا و بالگرد به ايرنا گف��ت: هواپيماي 
ايلويشين صبح پنج ش��نبه )۲۱ تير( س��ه پرواز انجام داد كه به علت 
گرماي هوا ديگر نتوانس��ت پرواز كند؛ در بعد از ظهر كه هوا خنك تر 
ش��ده بود، دوباره يك پرواز ديگر انجام داد، صب��ح جمعه )۲۲تير( هم 
دو پرواز داشت، اين هواپيما در هر دفعه پرواز ۴۰ هزار ليتر آب حمل 
مي كند، در حالي كه مخزن بالگردها ۴ تا ۵ هزار ليتر اس��ت، بنابراين 
آب زيادي را حمل مي كند، اما نبايد انتظار داشته باشيم كه هواپيما يا 
بالگرد بتوانند اطفای حريق را آن طوري كه ما مي خواهيم با آن دقت 

انجام دهند، آنها مي توانند كمكي باشند. 

مطالبه جدي معلمان و فعالان صنفي حوزه آموزش 
و پرورش، انتخ�اب وزيري كارآم�د، تحول خواه و با 
نگاهي نو به آموزش و پرورش است. شخصي كه آشنا 
به مسائل مدارس باشد و دغدغه حل مسائل معيشتي 
معلمان و تهيه و تجهيز امكانات تدريس را داشته باشد. 
آنه�ا مي خواهند كتب درس�ي به روز ش�ود و توجه 
جدي به نشاط و س�رگرمي دانش آموزان در دستور 
كار قرار گيرد. م�واردي كه كما بي�ش در دولت هاي 
گذش�ته مدنظر قرار گرفت، اما هنوز راه زيادي براي 
تحقق همه ش�ان وج�ود دارد. برخ�ي از فرهنگيان 
معتقدند گزينه تص�دي وزارت آموزش وپرورش در 
دولت چهارده�م بايد چندين س�ال در كلاس درس 
مدارس دولتي تدريس كرده باش�د تا از آنچه  در اين 
مدارس مي گذرد، بداند و بشناس�د، اما به راس�تي، 
اصلي ترين مواردي كه در انتخاب وزير جديد آموزش 
و پرورش بايد مدنظر قرار گيرد و كارهايي كه در اين 
وزارتخان�ه بايد در اولويت باش�د، چيس�ت؟ در اين 
رابطه »جوان« با اميرحس�ين س�لطاني ف�لاح، قائم 
مقام جمعيت فرهنگيان جوان گفت وگو كرده است. 

وزارت آموزش و پرورش تا امروز اقداماتي 
را مدنظر قرار داده و نقاط قوت و ضعف هايي 
هم داشته است. به نظر شما نقاط ضعف اين 
وزارتخانه تا امروز چه ب�وده كه بايد بدان 

توجه شود؟ 
ساليان سال است كه وزارت آموزش و پرورش با چالش  
منابع انساني دست و پنجه نرم مي كند. چالشي كه بايد 
همه جوانب آن س��نجيده و طرح ها و برنامه ريزي هاي 
مختلف��ي براي��ش درنظ��ر گرفته ش��ود؛ مث��لًا يكي از 
 راهكارهايي كه تا كنون از آن استفاده شد، به كارگيري 
دانش��جو - معلمان ب��ود و كارهاي ديگ��ري كه ضعف 
و قوت آنه��ا بايد مورد بررس��ي قرار گي��رد. پيش بيني 
مي شود چالش تأمين منابع انساني تا سال ۱۴۰۵ ادامه 
داشته باشد، بنابراين نظام تعليم و تربيت بايد به صورت 
جدي با آن تأمل داشته باشد و انديشه كند كه چطور اين 
مشكل را در برنامه هاي كوتاه مدت، ميان مدت و بلندمدت 

برطرف كند. 
موضوع بعدي، رشد حرفه اي منابع انساني است كه بايد 
مدنظر قرار گيرد. بايد مشخص ش��ود كه نظام تعليم و 
تربيت چه مبنايي براي اين مسئله دارد. در همين راستا، 
طرح رتبه بندي معلمان اجرا شد، هر چند كاستي هايي 
به دنبال داشت و نقدهايي هم به آن وارد است، اما سنگ 
بناي حداقلي و مقدماتي براي اين مس��ئله محس��وب 
مي ش��ود كه مي تواند بر پايه آن در كنار ايده هاي ديگر، 
مسير رشد معلمان را طي كند.  بايد به اين نكته توجه كرد 
كه مسير رشد معلمان با هم متفاوت است، فرض كنيد 
معلمي در حوزه شايستگي هاي عمومي، فن بيان، ارتباط 
مثبت و تفكر تحليلي، عملكرد بس��يار مطلوبي دارد، اما 
نياز به تقويت در حوزه هاي تخصصي نيز دارد، مثلًا روي 
مديريت كلاس ممكن است مسلط نباشد و غيره. بنابراين 
مسير رشدي كه براي آن معلم درنظر گرفته مي شود بايد 
متفاوت از مسير رشد معلم ديگري باش��د كه در حوزه 
تخصصي مسلط و در حوزه حرفه اي نياز به بهبود و توسعه 

دارد، چراكه شرايط آنها متفاوت از يكديگر است. 
مورد مهم ديگر نيز نگهداش��ت منابع انساني است. اين 
نگهداشت با مس��ائل صنفي رفاهي و معيشتي معلمان 
عجين شده است؛ يعني آموزش و پرورش شايد بيشتر از 
هر مورد ديگري مي بايست با درصد بسيار بالايي روي اين 
مورد دقت داشته باشد و نسبت به معيشت معلمان روي 

برنامه هاي سالانه اش، وضعيت مطلوبي را دنبال كند. حال 
اين مسئله ممكن است مالي باشد يا ممكن است در ارتباط 

با بهره وري اجتماعي او باشد. 
حتماً بايد ب��راي منزلت اجتماعي معلم��ان ايده جدي 
وجود داشته باشد، چراكه مسئوليت بارور كردن ظرفيت 
اجتماعي با معلمان اس��ت. بدون ش��ك توجه به نظام 
آموزش و پرورش كشور توجه به پيشرفت جامعه است. 
هيچ جامعه اي نمي تواند فراتر از سقف معلمانش پيش 
برود، بنابراين هر چق��در معلم��ان از منزلت اجتماعي 
بالاتري برخوردار باشند و ارجمندتر، شريف تر و به قول 
شهيد مطهري بماهو معلم باشند، جامعه با آسيب هاي 

اجتماعي كمتري مواجه مي شود. 
به طور كلي چالش جدي كه آموزش و پرورش در ارتباط 
با آن بايد ورود كند و در اولويت اقدام بگذارد، براي حوزه 
اجرايي در بحث جذب، ارتقا و نگهداشت منابع انساني و در 
الگوي راهبردي، سياستگذاري و انديشه اي، بحث هويت 

اجتماعي و منزلت اجتماعي معلمان است. 
س�ال تحصيلي جديد با كمبود ۱۷۶ هزار 
معلم مواجه خواهد شد. علاوه بر آن حدود 
۷۲ ه�زار معلم ت�ا مهر ۱۴۰۳ بازنشس�ته 
مي شوند و اين يعني تأمين نيروي انساني 
براي وزارت آموزش و پرورش سخت تر از 
قبل مي شود. بحران كمبود معلم در سال 
گذشته، آسيب زيادي را به تعليم و تربيت 
دانش آموزان وارد كرد، به خصوص آنهايي 
ك�ه در مدارس ع�ادي دولت�ي در مناطق 
كم برخ�وردار درس مي خواندن�د. در اين 

رابطه چه بايد كرد؟
از يك سو كاسته شدن ظرفيت هاي دانشگاه فرهنگيان 
و از سوي ديگر افزايش روند بازنشستگي معلمان اثرات 
نامطلوبي را بر روند تأمين نيروي انساني گذاشت؛ به نحوي 
كه تا دو سال آينده نيز با كمبود معلم مواجه خواهيم شد. 
ايده هاي حل اين معضل در چنددسته خلاصه مي شود، 

اما بس��تگي دارد كه دس��ت نظام آم��وزش و پرورش تا 
چه ميزان براي اين پي��اده كردن اين ايده ها باز باش��د. 
چون يك وقت هايي ممكن اس��ت همه چيز به آموزش 
و پرورش برنگردد. يك وقت هايي ممكن است سازمان 
برنامه و بودجه، برنامه ريزي انجام دهد، اما سازمان اداري 
استخدامي نتواند آنها را اجرايي كند يا حتي برعكس آن. 
دانشگاه فرهنگيان براي حل كمبود معلم مي تواند شكل 
آغاز به كار دانشجو معلمان را منطبق با برنامه درسي اي 
كه در حال حاضر وجود دارد، اجرا كند. مي شود شبيه به 
همان كاري كه در نظام سلامت انجام مي شود رفتار كرد، 
اينكه دانشگاه سه سال دروس تئوري، نظري و عملي را 
به دانشجويان ارائه كند و در يك سال آخر دروس عملي 
كه كارورزي است )و برخي دروس عملي( آنها را با منتور 
بودن معلم يا اس��تاد راهنما وارد محيط كار كند. مورد 
بعدي اس��تفاده از معلمان بازنشسته اي است كه تمايل 
به كار دارند، ما معلمان كارآزموده و توانمندي داريم كه 
۵۰ساله هستند و بازنشست شده اند، آنها خودشان مايل 
به ماندن و ادامه همكاري دارند و موارد ديگري كه هر كدام 

توضيحات مفصلي دارد. 
عمده رؤس�اي جمهور در ادوار مختلف به 
اهميت و جايگاه ب�الاي آموزش و پرورش 
كش�ور تأكيد داش�تند و وزراي انتخابي 

ايش�ان هم به دنبال بهب�ود كيفيت 
آموزش و برقراري عدالت آموزشي 
بودن�د، اما نتاي�ج اقداماتش�ان 
تغييرات چندان مؤثري را به دنبال 

نداشته است. چرا؟
يك مسئله مهم اين است كه آموزش و پرورش به 

دليل تخصيص بودجه و فرآيندهاي متعدد در برنامه هاي 
اجرايي، پيوستگي لازم را ندارد. در اين رابطه مي توان در 
چند زمينه صحبت كرد، يك زمين��ه حقوق نيروهايي 
اس��ت كه براي آموزش و پ��رورش كار مي كنن��د و بايد 
روي پرداخت به موقع تنظيم ش��ود. متأسفانه معلمان 
حق التدريس و معلمان بازنشس��ته وضعيت پرداختي 
پيوسته اي ندارند، اين مسئله روي كيفيت كار آنها اثر سوء 
مي گذارد.  مورد بعدي نوع رويكرد محتواي كتاب درسي 
اس��ت كه بايد از حافظه محوري خارج ش��ود و به سمت 
كيفي ش��دن و مفهومي س��ازي برود. همچنين آموزش 
و پرورش باي��د تكليف كند كه خروجي اين س��ال هاي 
تحصيل چه باشد و متناسب با آن، الگوي ارزشيابي تعيين 
كند. در حقيقت، مدل ارزشيابي كه در كشور به نام كنكور 
داشتيم، جامع نبوده است و همين مسئله باعث شده كه 
خروجي تدريس در ۱۲ سال از زندگي دانش آموز مناسب 
نباشد. اين را فارغ از اين مي گويم كه از چه طرحي دفاع يا 
از چه طرحي نقد شود. مسئله اصلي اين است كه آموزش 
و پرورش حتماً نظام ارزشيابي و تأمين كيفيت را با دقت 
بچيند و هميشه داده هاي ش��فافي از وضعيت خودش 
داشته باشد؛ مثلًا بگويد در دوره ابتدايي كه دانش آموزان 
فارغ التحصيل مي شوند چنين مهارت هايي را كسب كنند، 
بابت آن هم آزمون با مداد و كاغذ  بگيرد يا هر ايده  ديگري، 
بنابراين بايد گفت كه كيفيت بخش��ي آموزش و 
پرورش در كتب  درس��ي و كيفي��ت  معلمان 

خلاصه شود. 
از طرفي اگر آموزش و پرورش نتوانسته كار 
خودش را تمام كند، به اين دليل است كه همه 
عوامل هميشه در اختيارش نبوده است، 

گاهي با كمبود بودجه مالي مواجه شده و گاهي با كمبود 
زيرساخت. همه اينها دست به دست هم داده كه آموزش 

و پرورش پيوستگي لازم را نداشته باشد. 
براي ايجاد اين پيوس�تگي چ�ه كار بايد 

كرد؟
جدي ترين عاملي كه مي تواند كارگش��ا باشد، اين است 
كه آموزش و پرورش نقش��ش را از سيستم و سازمان به 
نهاد مبدل كند. تا وقتي سازمان باشد بايد هميشه بدود و 
تلاش هايش به نتايج خوبي نمي رسد، اما وقتي نهاد شود 

مي تواند با همه به صورت هدفمندتري ارتباط بگيرد. 
با توجه ب�ه اينكه در روزه�اي آينده وزير 
آموزش و پرورش جديد اعلام مي شود به 
نظر شما اين شخص چه ويژگي هايي بايد 
داشته باش�د تا بتواند كم و كاس�تي هاي 

موجود را در اين حوزه حل و فصل كند؟ 
به نظر م��ن، آموزش و پ��رورش بايد بالات��ر از نگاه هاي 
حزبي باشد و از سياس��ت  زدگي دوري كند. كساني كه 
دلشان براي آموزش و پرورش مي س��وزد، حتماً با تمام 
قوت به وظيفه ش��ان عمل خواهند ك��رد. حتي اگر نگاه 
سياسي  متفاوتي داشته باشند، اما به فراخور اينكه عزيزي 
مس��ئوليت اين حوزه مهم را بر عه��ده گرفته، كمكش 
خواهند كرد. شخص وزير آموزش و پرورش نيز بايد نگاه 
راهبردي به مسائل آموزش و پرورش داشته باشد. گاهي 
اوقات مي گوييم اگر كسي را در جايي منصوب كنيم، بايد 
قدرت اجرايي خوبي داشته باشد، اما به نظر من اين شخص 
بايد انديشه راهبردي قوي نيز داشته باشد كه به مقصد 
برسد. بايد بتواند مختصات را شفاف كند. علاوه بر آن بايد 
شجاعت داشته باشد. بدون شك وزير آموزش و پرورش به 
دليل اينكه نقش مهمي در تعيين سرنوشت آينده سازان 
اين كشور دارد، بايد قدرتمندترين وزير كابينه دولت باشد. 
او بايد بتواند حق دانش آموزان و معلمان را در مجلس و 

سازمان هاي مختلف بگيرد. 
مورد بعد اين است كه بايد بتواند از فرصت هاي مختلفي 
از نظر به روزرس��اني آموزش و پرورش در زيرساخت ها و 
بهره وري اقتصادي و سازماني استفاده كند و تحول خواهي 
را در مشي رفتار داشته باشد. ما تقريباً وارد نسل جديدي 
مي شويم كه بايد با ظرافت بيش��تري رفتار كنيم. وزير 
آموزش و پرورش حتم��اً بايد اهتمام به موارد مدرس��ه 
تا س��تاد داشته باش��د؛ مثلًا دانش آموز اول ابتدايي چه 
ميزان درك دارد ي��ا يك نوجوان در دوره متوس��طه به 
چه چالش هايي دچار اس��ت، چه آسيب هاي اجتماعي 
متوجه او ش��ده، بنابراين از نظر من، ج��وان بودن وزير 
آموزش و پرورش يك مزيت اس��ت، البته جوان بودن به 
معناي كم سن و سال بودن نيس��ت، بلكه به نوع نگاه و  
ايده و سبك هاي اجرايي بر مي گردد. علاوه بر آن هر چه 
نيروهاي جوان تري در وزارتخانه داشته باشيم، چالاكي 
سيستم را بالاتر برديم و مسئولاني را كه با ادبيات نوجوان 
و جوان نزديك تر هستند، به كار گرفته ايم. به همين دليل 
به كارگيري نيروهايي كه س��ابقه آنها تمام شده اس��ت، 
مي تواند به عنوان قوه اي كه راهب��ري نيروهاي كارآمد 

جوان را دارند، پيشنهاد قابل توجهي باشد. 
در پايان امي��دوارم بهترين انتخاب  انجام ش��ود و همه 
موظفند با تمام توان به وزير و كابينه آينده كمك كنند. 
براي بهتر انجام ش��دن كارها بايد هر چه اختلاف نظر در 
مسائل سياسي يا رقابت هاي انتخاباتي وجود دارد، تمام 
شود و همه به اين دولت كه دولت همه مردم است، كمك 
كنند. دولت نيز متقابلًا بايد ايده هاي افراد دلسوز را مورد 
بررسي و استفاده قرار دهد تا روز به روز وضعيت آموزش و 

پرورش كشور به سوي تعالي پيش رود. 

معاون صنايع وزارت صمت: نمي توانيم حركات مافيايي را در حوزه دارو انكار كنيم و نبينيم

بازي مافياي دارو با جان شهروندان 

عوامل بيرونی مانع پيوستگی لازم  آموزش و پرورش شده است
بررسي نقاط ضعف آموزش و پرورش كشور در گفت وگوي »جوان« با اميرحسين سلطانی فلاح، قائم مقام جمعيت فرهنگيان جوان

 »نمي توانيم حركات مافيايي را در ح�وزه دارو انكار 
كنيم و نبينيم. «، اين را محمدمه�دي برادران معاون 
صناي�ع وزارت صمت گفته اس�ت. به غي�ر از معاون 
صنايع وزارت صمت، مس�ئولان و مدي�ران ديگري 
هم بوده اند كه درباره امضاهاي طلايي و مافياي دارو 
اظهارنظرهايي داشته اند. نمونه اش سعيد نمكي، وزير 
بهداش�ت دولت دوازدهم است كه از قضا خودش هم 
داروس�از و يكي از فعالان صنعت داروس�ازي كشور 
بود و به عنوان فردي مطلع وقت�ي در جايگاه وزارت 
بهداشت قرار گرفت، با تأكيد بر وجود امضاهاي طلايي 
در س�ازمان غذا و دارو وعده داد بساط اين امضاها را 
جمع مي كند. با تمام اينها وقتي هنوز هم معاون وزير 
صمت از مافي�اي غير قابل انكار در حوزه دارو س�خن 
مي گويد، يعني در سازمان غذا و دارو همچنان كارها 
با امضاهاي طلايي پيش مي رود. با تمام اينها مجتبي 
بور بور، نايب رئيس اتحاديه واردكنندگان دارو با بيان 
اينكه بيش از ۶۰ درصد بازار دارويي كشور در دست 
شركت هاي دارويي اس�ت كه نيمه دولتي يا عمومي 
هس�تند، وجود مافيا را در حوزه دارويي كش�ور   رد 
مي كند و مي گويد: » اگر اصرار داشته باشيم در كشور 
مافياي دارو وجود دارد، اين مافيا در خود دولت است!«

وجود مافياي دارو را خيلي از م��ا هم مي پذيريم، چراكه 
تجربه شخصي ما از بازار دارو و تجهيزات پزشكي هم بر 
آن صحه مي گذارد. همچنان كه خيلي وقت ها داروهايي 
را كه در بازار رس��مي پيدا نمي ش��ود، مي توانيم در بازار 
سياه دارويي پيدا كنيم و ناصر خسرو را بيشتر از آنكه به 
عنوان يكي از ادباي زبان فارسي بشناسيم، نام اين شاعر 
با داروهاي ممنوعه و ناياب گره خورده اس��ت و نخستين 
چيزي كه با شنيدن نام ناصرخس��رو به ذهنمان متبادر 
مي شود، همين بازار سياه داروهاس��ت. بگذريم كه طي 
سال هاي اخير ناصرخسروهاي مجازي آنچنان بازارشان 

داغ ش��ده كه ناصرخس��روي غير مج��ازي را تحت تأثير 
قرار داده است، اما اين بازار س��ياه دارويي همچنان براي 
داروهاي ناياب و ممنوعه پابرجاس��ت و بيماراني را كه از 
پيدا كردن داروهايشان در بازار رسمي نااميد مي شوند، به 
سمت خود مي كشد. بگذريم از اينكه بسياري از داروهاي 
ناصر  خسرو قاچاق، تاريخ گذشته يا فاسد و تقلبي است، 
اما در اين بازار داروي سالم و تاريخ دار هم پيدا مي شود كه 
نشان مي دهد ساختار توزيع دارو در كشورمان همچنان 
نقص دارد يا به قول محمدمهدي برادران، معاون صنايع 
عمومي وزارت صمت مافياي دارو در كشور وجود دارد و 

قابل انكار نيست. 
 پرونده هاي مفتوح براي مافياي دارو

معاون صناي��ع عمومي وزارت صمت ك��ه پيش از اين 
نيز مافي��اي دارو را غير قابل  انكار مي دانس��ت، اين هم 
براي اثبات وجود اين مافي��ا  اينگونه توضيح مي دهد و 
مي گويد: » رئيس جمهور شهيد بيان كرد كه هر جا ما 
مافيا را نبينيم در تجهيزات پزشكي و دارو آن را شاهد 
هستيم، اما كساني كه در واردات سهم داشتند، ايشان 
را مورد هجمه قرار دادند، در حالي كه برخي از پرونده ها 

هنوز مفتوح بود.«
به گفته وي در برخي از موارد مكمل هاي تاريخ گذشته 
در دولت گذشته )دوازدهم( به كش��ور وارد شده بودند يا 
داروهايي ك��ه توليد داخلي آن وجود داش��ت با تضعيف 
توليدكننده داخلي،  با  قيمت چندبرابر وارد كشور مي شد. 
برادران تأكيد مي كند: » ما به اين توانمندي رس��يده ايم 
كه كشور را از واردات بي رويه بي نياز كنيم، اما دست هايي 
پش��ت پرده بود كه ب��ه مصاديق آنه��ا ني��ز در برخي از 

سريال هاي تلويزيوني پرداخته شده است.«
معاون صنايع عموم��ي وزارت صمت با بيان اينكه برخي 
افراد به دنبال اين هس��تند كه دارو به ص��ورت بي رويه 
وارد ش��ود، مي افزايد: » بايد از تولي��دات داخلي و به ويژه 

شركت هاي دانش بنيان حمايت كنيم.«

  امضاهاي طلايي تعيين كننده
پيش از اين نيز سعيد نمكي، وزير بهداشت دولت دوازدهم 
گفته با تأكيد ب��ر وجود امضاهاي طلاي��ي در حوزه دارو 
گفته بود: » هنوز در سازمان غذا و دارو امضاهاي طلايي 
وجود دارد و هن��وز برخي به قول قديمي ها ديزي ش��ان 
پيش فر اس��ت و هنوز برخي مي توانند در اين سازمان از 
رانت استفاده كنند. برخي مي توانند كارهاي خودشان را 
جلو انداخته و كارهاي ديگران را عقب بيندازند. اين اصلًا 
مورد نظر من نيست و اعلام كردم بايد اين شبكه پوسيده و 
مزخرف جمع شود و من براي آن زماني را مشخص مي كنم 
و بيش از اين تحمل نمي كنم. حتي اگر قرار باشد خودم 
آنجا بنشينم، اين رانت را جمع خواهم كرد و با كمال ميل 

و با تمام قدرتم اين كار را انجام مي دهم.«
 مافياي دارو نداريم !

با تمام اينه��ا اما مجتب��ي بوربور، نايب رئي��س اتحاديه 
واردكنندگان دارو در گفت وگو با »جوان« نگاه ديگري به 
اين ماجرا دارد. از نگاه وي وجود مافيا را در حوزه دارويي 

كشور كاملاً منتفي است. 
وي تصريح مي كند: » بار ه��ا من گفته ام اگ��ر واقعاً دارو 

مافياست دو نفر از اين مافيا را به ما نشان بدهيد! «
وي در توضي��ح اينك��ه مافي��اي دارو نمي توان��د وجود 
داشته باشد، مي گويد: » اگر بخواهيم بحث مافيا را مطرح 
كنيم، وقت��ي عملًا اكثريت قريب به اتفاق ش��ركت هاي 
داروسازي مربوط به بخش دولتي است، پس اين مافيا در 
كجا مي تواند وجود داشته باشد؟! اگر زنجيره تأمين، عرضه 
و توزيع دارو را مرور كنيم، مي بيني��م بيش از ۶۰ درصد 
داروي كشور ما توسط شركت هاي وابسته به ارگان هاي 
نيمه دولتي يا عمومي تأمين مي ش��ود. بيش از دوس��وم 
داروي ما توسط شركت هاي پخش همين بخش توزيع 
مي شود و ۶۰  درصد داروي كشور از نظر ارزش، در ۵۰۰ 
داروخانه كشور توزيع مي شود كه عمده اين داروخانه ها 
هم دولتي هستند. به طور نمونه داروخانه ۱۳ آبان بيشتر از 
هزار و خرده اي داروخانه در روز فروش دارد. در اين شبكه 
گسترده، يك شركت خصوصي كوچك نمي تواند تأثير 

داشته باشد. آن هم با قوانين و سختگيري ها و نظارت هايي 
كه سازمان غذا و دارو دارد.«

بور بور كه در س��ال هاي نه چندان دور در سمت معاونت 
دارويي وزارت بهداشت نشسته بود و تجربه مديريت در 
اين فضا را دارد، معتقد است سازمان غذا و دارو همه چيز را 
خودش سياستگذاري مي كند. وي تأكيد مي كند: » بخش 
خصوصي كاره اي نيس��ت هم از نظر كم��ي و هم از نظر 
كيفي همه چيز در سازمان غذا و دارو يا بهتر بگويم وزارت 

بهداشت سياستگذاري مي شود.«
 مافيايي در سطح بين الملل 

با تمام اينها اما اهميت دارو به عنوان كالايي استراتژيك 
غير قابل انكار است. دارو در دنيا در زمره تجارت هاي كلان 
قرار دارد، به طوري كه گفته مي شود بعد از نفت و اسلحه، 
بيشترين حاشيه سود متعلق به صنعت داروسازي است. 
از همين رو، كمپاني هاي مهم دارويي در جهان، همواره 
تلاش كرده اند با اتخاذ سياس��ت هايي، نبض قيمت دارو 

را در دست بگيرند. 
در بازار داخلي كشور هم برخي ش��ركت هاي دارويي از 
قدرت و نفوذ بيشتري برخوردارند و سهم عمده اي از سبد 
دارويي كشور را در دست دارند. از سوي ديگر در حالي كه 
۹۷ درصد نياز دارويي كشور به واسطه توليد داخل تأمين 
مي ش��ود، اما  س��هم ارزي ۳ درصد داروهاي وارداتي، به 

مراتب بيشتر از ۹۷ درصد توليد داخل است. 
بنابراي��ن اگرچه بي��ش از ۵۰ درصد گ��ردش مالي بازار 
دارويي كش��ور در اختيار بخش دولتي اس��ت، اما نبايد 
فراموش كرد كه بازار دارويي كشور متعلق به حدود ۳ يا 
۴ درصد داروهاي فوق تخصصي است؛ محصولاتي كه در 
هر داروخانه اي پيدا نمي شود و گاهي اوقات براي تهيه آن 
بايد دست به دامن بازار سياه شد. با اين اوصاف همچنان 
معاون وزير صنعت مي گويد، مافياي دارو غير قابل انكار به 
نظر مي رسد و مقابله با اين مافياي غير قابل انكار كار دولت 

چهاردهم را سخت تر مي كند. 

مهسا گربندي
   گفت وگو
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زهرا چيذري
  گزارش


